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پايانبلاتكليفي20سالهمعدنمهديآباد
مهدي کرباس��يان، رئيس سازمان 
توس��عه و نوس��ازي معادن با اشاره 
ب��ه بلاتکليف��ي 20 س��اله معدن 
مهدي آب��اد، گفت: در مورد به اتمام 
رس��يدن ذخاير سرب و روي معدن 
انگوران نگراني هايي وجود داشت 
که با فعال ش��دن معدن مهدي آباد 

اين نگراني ها برطرف خواهد شد. وي تصريح کرد: ذخيره قطعي 
معدن مهدي آباد 154 ميليون تن اس��ت که پيش بيني مي ش��ود 
ب��ا انج��ام کار اکتش��افي جدي��د تا 700 ميليون ت��ن افزايش يابد. 
وي ذخيره س��ولفوره معدن مهدي آباد را 88 ميليون تن و ذخيره 
اکسيده اين معدن را 66 ميليون تن اعلام کرد و گفت:  قرار است 
کارخان��ه اي ب��ا ظرفيت توليد 800 هزار تن کنس��انتره روي و 80 
هزار تن کنس��انتره س��رب ايجاد ش��ود. کرباسيان، سرمايه گذاري 
لازم براي اجراي اين طرح را يک ميليارد دلار اعلام کرد و گفت: 
کنسرس��يوم انتخاب ش��ده متش��کل از 6 شرکت معدني و صنعتي 
است که اشتغال زايي مستقيم هزار نفري را به همراه خواهد داشت. 
وي با بيان اينکه معدن مهدي آباد يکي از بزرگ ترين معادن دنيا 
اس��ت،  گفت: زمان اجراي پروژه کارخانه 4 س��ال پيش بيني ش��ده 
است که مديران کنسرسيوم قول داده اند 25 درصد پروژه را تا دو 

سال بعد محقق کنند.

توليداتوبوسافزايشيافت
بهمن ماه امس��ال توليد انواع اتوبوس در خودروس��ازان داخلي به 
طور ميانگين 171 درصد افزايش يافت. به گزارش ايسنا، در اين 
م��دت تولي��د ان��واع اتوبوس در ايران خودرو ديزل با رش��د ۳77.8 
درصدي همراه بوده و از ۹ دس��تگاه در بهمن ماه س��ال گذش��ته به 
4۳ دستگاه رسيد. توليد انواع اتوبوس در عقاب افشان نيز ۳16.7 
درصد افزايش يافته و از ۳0 دستگاه در بهمن 1۳۹4 به 125 دستگاه 
افزايش يافت. بهمن ماه امسال توليد انواع اتوبوس در سه شرکت 
اما متوقف ش��ده اس��ت. در اين مدت توليد اين محصول در پيشرو 
ديزل  آسيا از پنج دستگاه در بهمن 1۳۹4 به صفر رسيد. همچنين 
توليد انواع اتوبوس در ياوران خودرو شرق نيز 100 درصد کاهش 
يافته و از شش دستگاه در بهمن ماه سال گذشته به صفر کاهش 
يافت. توليد اين محصول در آکيا دويچ نيز متوقف ش��ده و از 12 

دستگاه در بهمن ماه 1۳۹4 به صفر رسيد.

پارامترهاييبرايتحققاهداف1404
درصنعتقطعهسازي

عضو هيات  مديره انجمن تخصصي 
صنايع همگن قطعه س��ازي کشور 
معتقد اس��ت که جامعه قطعه سازي 
اي��ران به ط��ور ع��ام درگير جريان 
همکاري ه��اي خودرويي نيس��ت 
بلکه تاکنون چند قطعه س��از خاص 
در اي��ن همکاري ه��ا وارد ش��دند. 

مهدي مطلب زاده در گفتگو با خبر خودرو با توجه به تاثير حضور 
قطعه س��ازان در چرخه توليد خودروهاي جديد اظهار داش��ت: با 
ورود قطعه سازان داخلي به جريان توليد محصولات جديد شاهد 
اشتغالزايي و توسعه سرمايه گذاري هاي در اين صنعت خواهيم بود. 
اين فعال در صنعت قطعه س��ازي افزود: چنانچه ابهامات برطرف 
ش��ود قطعه س��ازان بهتر مي توانند در خصوص ارتقاء تکنولوژي و 
تطبيق با شرايط مورد نياز در توليد قطعات جديد برنامه ريزي نمايند. 
مطلب زاده تاکيد کرد: با ترسيم افق روشن در صنعت قطعه سازي 
قطعا شاهد توسعه سرمايه گذاري در صنعت قطعه سازي خواهيم 
بود. مطلب زاده همچنين با توجه به اهداف افق 1404 در صنعت 
خودرو و قطعه سازي ايران گفت: براي دستيابي به اهداف 1404 
صنعت خودرو و توليد ۳ ميليون خودرو و همچنين تحقق اهداف 
صادراتي در بخش خودرو و قطعات، مسلما تامين سرمايه و منابع 

مالي مناسب يکي از الزامات براي تحقق اين اهداف است.

حضوراحتماليدوبرندفولكسواگندرايران
در حالي فولکس واگن حضور خود در بازار ايران را نهايي کرده که 
دو برند تابعه اين شرکت يعني اشکودا و سئات نيز مشغول بررسي 
بازار ايران هستند. فولکس واگن که دومين خودروساز بزرگ جهان 
ش��ناخته مي ش��ود، مالک برندهاي فولکس واگن، آئودي، بنتلي، 
بوگاتي، سئات، اشکودا، پورشه و... است. به دنبال توافق هسته اي 
و قطعي ش��دن حضور فولکس  واگن، هر از چندگاهي خبرهايي 
مبني بر حضور برخي از برندهاي زيرمجموعه اين شرکت در ايران 
از جمله س��ئات و اش��کودا شنيده مي شد. به گزارش دنياي اقتصاد 
، حال در شرايطي که يک سال از امضاي توافق هسته اي گذشته 
مديران اين دو برند در حاشيه نمايشگاه ژنو خبر  از بررسي بازار ايران 
و تمايل به حضور در صنعت خودرو کشورمان داده اند؛ به طوري که 
وارنر ايچهورن، مدير شرکت اشکودا عنوان کرده که اين شرکت 
مشغول بررسي بازار کشورهاي ايران، کره جنوبي و سنگاپور است. 
در اي��ن بي��ن لوکا دو مئو، مديراجرايي س��ئات نيز به رويترز گفته، 
سئات از سوي دولت اسپانيا براي بررسي فرصت ها در ايران دعوت 
ش��ده، اما ورود به اين بازار مس��تلزم سرمايه گذاري بزرگ بوده و با 
همکاري سئات با شرکت مادر خود فولکس واگن حاصل مي شود. 
اين دو برند که از زيرمجموعه هاي فولکس واگن به حساب مي آيند، 
محصولاتي هم کلاس توليدات فولکس واگن را با قيمتي ارزان تر 

روي پلت فرم هاي فولکس واگن توليد مي کنند.

توقفتوليد2مدلمينيبوسدركشور
 بهمن ماه امسال توليد دو مدل ميني بوس در خودروسازان داخلي 
متوقف شد. در اين مدت توليد ميني بوس اويکو شرکت پيشرو ديزل  
آسيا با کاهش 100 درصدي همراه بوده و از سه دستگاه در بهمن 
ماه س��ال گذش��ته به صفر رسيد. به گزارش ايسنا، همچنين توليد 
ميني بوس ديزلي KLQ6608 ش��رکت آکيا دويچ نيز 100 درصد 
کاهش يافته و از دو دس��تگاه در بهمن ماه 1۳۹4 به صفر کاهش 
يافت. به غير از اين دو خودرو توليد باقي ميني بوس هاي توليدي 

در خودروسازان داخلي با افزايش همراه بوده است.

بازگشتبيشاز23هزار
واحدصنعتيبهچرخهتوليد

معاون توسعه مديريت، منابع و امور استان هاي وزير صنعت، معدن 
و تجارت از بازگشت بيش از 2۳ هزار واحد صنعتي به چرخه توليد 
در س��طح کش��ور خبر داد. به گزارش فارس، محمدرضا فياض با 
اشاره به طرح رونق توليد در دولت يازدهم بيان داشت: تعداد قابل 
توجهي از واحدها از تسهيلات رونق توليد استفاده کردند و با ادامه 
اين روند ش��رايط بهتري خواهيم داش��ت.  وي به طرح هاي دولت 
در زمينه بازگرداني واحدهاي نيمه تعطيل و تعطيل به چرخه توليد 
پرداخت و گفت: تصميم بر اين شده بود تا 7 هزار و 500 شرکت 
و واح��د  مختل��ف در حال تعطيلي را به رونق برگردانيم که تاکنون 
بيش از 2۳ هزار واحد به چرخه توليد برگش��ته اند. فياض در پايان 
خاطرنش��ان کرد: بيش از ۹5 درصد واحدهايي که تس��هيلات را 
دريافت کردند، آن را خرج کردند و دولت بنا دارد در سال ۹6 اين 

کار را ادامه دهد.

پيشخوان

صنعت،معدن،تجارت

گروه صنعت، معدن و تجارت: »يارانه توليد چندرغاز اس��ت« 
اين آخرين واکنش محمدرضا نعمت زاده، وزير صنعت معدن و 
تج��ارت ب��ه کم بودن ميزان يارانه اختصاصي براي بخش هاي 
توليدي کشور است. روز گذشته و در حاشيه مراسم امضاء قرارداد 
س��رمايه گذاري معدن و کارخانجات س��رب و روي مهدي آباد، 
نعم��ت زاده مج��ددا از کم بودن ياران��ه بخش هاي توليد گلايه 

کرد.
به گزارش تجارت آنلاين، اين اولين بار نيس��ت که نعمت زاده 
از کم بودن يارانه بخش توليد گلايه مي کند. انتقادهاي مطرح 
ش��ده از ک��م بودن ميزان ياران��ه اختصاص يافته به بخش هاي 
توليدي کش��ور موضوعي مربوط به دولت يازدهم نيس��ت. در 
دول��ت گذش��ته نيز فعالان اقتصادي از ع��دم تخصيص يارانه 
پيش بين��ي ش��ده به واحدهاي تولي��دي گلايه مي کردند. طبق 
قان��ون هدفمن��دي يارانه ها بايد ۳0 درصد از درآمدهاي حاصل 
از اجراي هدفمندي در اختيار بخش هاي توليدي قرار گيرد، با 
اين حال نعمت زاده پيش از اين بارها گفته که يارانه بخش هاي 

توليدي به اندازه اي نيست که تاثيرگذار باشد.
آخرين ماه هاي دولت يازدهم در حال سپري شدن است، اما به 
نظر مي رسد موضوع يارانه توليد همچنان حل نشده باقي مانده 
اس��ت. س��ال گذش��ته )۹4( نعمت زاده بيشترين انتقاد را از عدم 
اختصاص يارانه به بخش توليد داش��ت. گلايه هاي نعمت زاده 
کار را به جايي رساند که در چند نوبت نوبخت و سازمان برنامه 
و بودج��ه ب��ا ارائه جداولي اع��لام کردند که اين منابع در اختيار 
بخش ه��اي تولي��دي قرار گرفته اس��ت. نعمت زاده طي بيش از 
سه سال گذشته همچنين انتقادهاي زيادي نسبت به عملکرد 
شبکه بانکي براي ارائه تسهيلات به واحدهاي توليدي را مطرح 

کرده است.
ب��ا اين اوصاف در س��ال جدي��د، بازگرداندن رونق به واحدهاي 
تولي��دي و صنعت��ي تبديل به مهمترين اولويت اقتصادي دولت 
يازدهم شد. در جريان اجراي طرح موسوم به رونق، بخش هاي 
مربوط به صنعت، معدن و کشاورزي پس از ثبت نام در سامانه 
بهين ياب، در کارگروه هاي مختلفي در سطح کشور مورد بررسي 
قرار گرفته و واحدهاي داراي صلاحيت از تسهيلات برخوردار 
ش��دند. در همين حال طي روزهاي گذش��ته نيز اعلام ش��د که 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت برنامه ادامه اجراي اين طرح 

در سال آينده را نيز در دستور کار دارد.
در همين حال و در روزهاي پاياني سال، در حالي که زمزمه هاي 
امض��اي قرارداده��اي جديد خودرويي با طرف هاي خارجي هر 
روز بلندتر مي ش��ود، محمدرضا نعمت زاده، وزير صنعت، معدن 
و تج��ارت ب��ار ديگ��ر از کم بودن ياران��ه بخش توليد انتقاد کرد 
و اع��لام ک��رد که مبلغ يارانه توليد چندرغاز اس��ت و مبلغ قابل 

توجهي نمي شود.
شرکت هاي ايراني دامپينگ فولاد نداشتند ���

محمدرضا نعمت زاده روز گذشته در حاشيه مراسم امضاء قرارداد 
س��رمايه گذاري معدن و کارخانجات س��رب و روي مهدي آباد 
درمورد بحث هاي مطرح شده مبني بر دامپينگ فولاد ايران در 
بازارهاي جهاني، اظهار داش��ت: بحث هاي مطرح ش��ده درمورد 
دامپينگ فولاد مربوط به ايران نمي ش��ود بلکه چند کش��ور را 

ش��امل مي ش��ود. وي با بيان اينکه اين موضوع در مورد فروش 
يک س��ال قبل ش��رکت هاي ايراني از سوي اتحاديه اروپا مطرح 
ش��ده، گفت: اينطور نيس��ت که شرکت هاي ايراني قيمت هاي 
جهاني را رعايت نکنند و محصول خود را ارزان تر بفروشند زيرا 
کارخانه هاي فولاد علاقمند هس��تند حتي اگر ش��ده محصول 
خ��ود را ي��ک دلار ني��ز گران تر بفروش��ند. وزير صنعت، معدن و 
تجارت ادامه داد: شرکت هاي ايراني پيگيري هاي لازم در اين 
مورد را انجام مي دهند و اگر لازم باش��د به دادگاه مي روند و از 
ح��ق خ��ود دفاع مي کنند. نعمت زاده با بيان اينکه در س��ال هاي 
گذش��ته نيز موضوع دامپينگ محصولات پتروش��يمي ايران از 
طرف هندوس��تان و چين مطرح ش��ده بود گفت: اين موضوع در 
دادگاه مطرح شد و بالاخره ايران به عنوان برنده اعلام شد. وي 
با بيان اينکه مطرح ش��دن موضوعاتي مانند دامپينگ يک امر 
طبيعي است که از سوي رقبا پيگيري مي شود، گفت: اين مساله 
بين آمريکا و چين، آمريکا و اروپا و همچنين آمريکا و ژاپن نيز 

پي��ش آم��ده و در عين حال ش��رکت هاي ايراني نيز بايد مراقب 
باشند. نعمت زاده تصريح کرد: سال گذشته نيز موضوع دامپينگ 
سيمان ايران در بازار عراق مطرح شد که کارخانه هاي ايراني از 
حق خود دفاع کردند و گفتند که کاهش قيمت سيمان به دليل 

کاهش قيمت سوخت در جهان اتفاق افتاده است.
يارانه چندرغازي براي بخش توليد ���

وزي��ر صنع��ت، معدن و تجارت همچنين در ادامه درمورد يارانه 
پرداختي به بخش توليد نيز اظهار داشت: 200 - ۳00 ميليارد 
تومان يارانه توليد چندرغاز است و رقم قابل توجهي نمي شود. 
وي ادادمه داد: س��ال گذش��ته بيش از 1۳0 تا 140 هزار ميليارد 
تومان تس��هيلات بانکي به بخش توليد پرداخت ش��د. به گفته 
وي درآمد حاصل از هدفمندي يارانه ها تا 40 هزار ميليارد تومان 
بيشتر نمي شود که اگر 5 تا 10 درصد آن را به توليد اختصاص 
دهن��د، مبل��غ ناچيزي خواهد بود. نعمت زاده همچنين با اش��اره 
به نوس��ازي برخي کارخانه هاي قديمي در بخش صنعت گفت: 

برخي کارخانه ها به دليل رويه مالکين يا طرح هاي خصوصي، 
نوس��ازي نش��ده اند و متعلق به 80 س��ال پيش هستند که امروز 
نمي توانند با تکنولوژي قديمي کار کنند. وزير صنعت، معدن و 
تج��ارت ب��ا بيان اينکه کفش ملي از جمله کارخانه هايي بود که 
با مش��کل روبرو ش��د و اواس��ط دولت قبل تعطيل شد، گفت: در 
مقابل، ده ها کارخانه مدرن کفش سازي ايجاد شدند و امروز در 
جلسه اي که با مدير يکي از کارخانه هاي بسيار قديمي متعلق به 
60 سال پيش داشتم، اعلام کردند که دارند کفش کارخانه هاي 
جديد را خريد و فروش مي کنند. وي ادامه داد: هر کارخانه اي که 
قصد نوسازي داشته باشد ما از آن حمايت مي کنيم و مي تواند از 

تسهيلات ارزي و ريالي براي نوسازي استفاده کند.
کاهش سرمايه گذاري در بخش صنعت ���

وزي��ر صنع��ت، مع��دن و تج��ارت در ادامه با اش��اره به حرکت 
سرمايه گذاري ها در کشور طي 10 سال گذشته به سمت املاک 
و مستغلات اظهار داشت: سطح سرمايه گذاري در بخش صنعت 
به شدت کاهش يافت و اين سرمايه ها به سمت ساختمان رفتند 
که حالا با رکود روبرو است. به گفته وي اقتصاد کشور بايد داراي 
يک هماهنگي باشد و اينکه فقط به يک بخش توجه شود باعث 
آس��يب بخش هاي ديگر خواهد ش��د. نعمت زاده توضيح داد: در 
دولت قبل توجهات به س��مت واردات رفت و بخش کش��اورزي 
آسيب ديد ولي در اين دولت سعي داريم توليد را حمايت کنيم. 
وزير صنعت، معدن و تجارت با اش��اره به پرداخت بيش از 2۳ 
هزار و 500 فقره تسهيلات به بخش توليد گفت: به بيش از 10 
هزار واحد صنعتي، تسهيلات پرداخت شده که البته پيش بيني 

ما 7500 واحد بود.
نعمت زاده ادامه داد: 12 هزار واحد کشاورزي موفق به دريافت 
تسهيلات شدند و در مجموع سه چهارم منابع به سمت صنعت 
و توليد س��وق داده ش��ده و يک چهارم نيز به بخش کش��اورزي 
پرداخت شده است. وزير صنعت، معدن و تجارت با بيان اينکه 
بيش از ۹5 درصد طرح هاي مهم به توليد رسيده اند گفت: هرچند 
س��ال ج��اري صادرات از نظ��ر ارزش پايين تر از رقم پيش بيني 
شده بوده است اما از نظر مقدار بالاتر از پيش بيني ها، صادرات 
داشتيم و دليل پايين  آمدن ارزش صادرات نيز به افت قيمت هاي 

جهاني مربوط مي شود.
پاسخ به انتقادات احمدي توکلي ���

وي همچنين در واکنش به بحث هاي مطرح شده از سوي احمد 
توکلي کارش��ناس اقتصادي مبني بر خلاف قانون بودن برخي 
مسائل مطرح شده در قراردادهاي جديد خودرويي گفت: همه 
شرکت ها ملزم به رعايت قوانين هستند و ما نيز دقت مي کنيم 
که قراردادها دچار مشکل نشوند. نعمت زاده تصريح کرد: هفته 
گذشته مديران ارشد يک شرکت خودروسازي از اروپا به ايران 
آمدند که مش��کلاتي در زمينه قرارداد آنها وجود داش��ت، من 
در جلس��ه بريدم و گفتم که بايد اين مس��ائل رعايت ش��ود. وي 
ادام��ه داد: آنه��ا ني��ز تمکين کردند و رفتند که قرارداد را اصلاح 
کنند. وزير صنعت، معدن و تجارت در پاس��خ به اين س��وال که 
آيا تا پايان س��ال قرارداد جديد خودرويي امضا خواهد ش��د نيز 
گفت: عجله اي نداريم ولي برخي دوس��تان مي توانند اين هفته 

قرارداد امضا کنند.

انتقاد تند وزير صنعت به بانک مرکزی:

»چندرغاز« وام داده ايد!

بازار خودرو در خطر تهديد توليدات خارجي اهميت بازاريابي و بازارسازي قانون هاي صادراتسيگارهاي قاچاق معدوم مي شوند
رئي��س مرکز برنامه  ري��زي و نظارت بر 
دخانيات کش��ور اعلام کرد، سيگارهاي 
قاچاق معدوم مي شوند. علي اصغر رمزي 
با اش��اره به تعيين تکليف س��يگارهاي 
قاچ��اق مکش��وفه اظهار ک��رد که طي 

ماه ه��اي اخي��ر مباحث مختلفي درخصوص ش��يوه عمل براي 
محصولات دخاني قاچاق که بعضاً نيز جعلي هستند مطرح شده 
بود که با بررسي جميع جهات در نهايت ستاد مرکزي مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز اخيرا طي نامه اي معدوم نمودن س��يگارهاي 
قاچاق را ابلاغ کرده است. رمزي خاطرنشان کرد: مطابق قانون 
مي بايس��ت نظر دس��تگاه هاي ذيربط در اين خصوص نيز اعمال 
گردد و وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزش��کي نيز تأکيد بر 

معدوم نمودن محصولات دخاني مکشوفه داشته است.

يک صادرکننده نمونه مس��ير صادرات 
را ش��امل ب��ازار س��نجي، بازارياب��ي و 
بازارس��ازي برش��مرد و گفت: فعالان 
اقتص��ادي بايد خودش��ان ريل گذاري 
جاده ه��اي جدي��د را انج��ام دهن��د و 

بازاره��اي جدي��د پيدا کنند. محمدامين ح��اج کاظميان اظهار 
کرد: صادرکننده بايد بتواند با وضعيت بازار خود را تطبيق دهد 
مانند يک نوازنده که در ش��رايط گوناگون و براس��اس محيط به 
نوازندگي مي پردازد. وي گفت: در استفاده از منابع مالي تلاش 
کنيد از تسهيلات بانکي کمتر استفاده کنيد و با دارايي خود گام 
برداريد. يک ش��رکت صادراتي بيش��تر از پول به اعتبار در بازار 
داخل��ي و خارج��ي نياز دارد و تص��ور نکنيد که با پول مي توانيد 

همه کاري انجام بدهيد.

ولي ملکي، عضو کميس��يون صنايع و 
مع��ادن مجلس گف��ت: عمده توليدات 
خارجي که در بازارهاي جهاني از فروش 
مناس��بي برخوردار نيس��تند و از س��ال 
توليد آنها گذش��ته توسط واردکنندگان 

به س��مت بازار کش��ور س��رازير مي شوند. وي عنوان کرد: اغلب 
کشورها، اجازه واگذاري کامل بازار را به محصولات ساير کشورها 
نمي دهند بلکه با اس��تفاده از دانش فني و متخصصان اقدام به 
بومي سازي آن محصول مي کنند. ملکي با تاکيد به اينکه بخش 
زيادي از سرمايه هاي کشور صرف واردات خودرو مي شود، گفت: 
س��رمايه گذاري در بخش توليد و اجراي برنامه اي مدون براي 
انتقال تکنولوژي صنعت خودرو از س��اير کش��ورها سبب توسعه 

اقتصادي و حضور در بازارهاي بين المللي مي شود.

عضوکميسيون برنامه بودجه و محاسبات مجلس با بيان 
اينکه کاهش تعرفه واردات محصولات کشاورزي تنها 
مي تواند در کوتاه مدت به نفع دولت باشد، گفت: کاهش 
انگيزه توليد به تغيير کاربري در عرصه کش��اورزي ختم 
مي ش��ود. عزت الله يوس��فيان ملا در گفتگو با خانه ملت 
درب��اره کاهش تعرفه وارداتي محصولات کش��اورزي، 
گفت: کاهش تعرفه وارداتي محصولات کشاورزي تنها 
مي تواند در کوتاه مدت به ظاهر مشکلي را از دولت حل 
کند. وي با بيان اينکه آثار منفي کاهش تعرفه هاي وارداتي 
کش��اورزي براي توليدکننده باقي مي ماند، تصريح کرد: 
زماني که توليدکننده احساس کند؛ دولت هر زماني که 
لازم بدان��د ب��ا اعمال کاهش تعرفه واردات نرخ توليدات 
داخلي را تحت تاثير قرار مي دهد، بديهي است که صنعت 
کشاورزي را رها خواهد کرد. يوسفيان ملا با بيان اينکه 
تغييرکاربري اراضي نتيجه اوليه کاهش انگيزه توليد در 
عرصه کشاورزي است، تصريح کرد: براي جلوگيري از 

تغييرکاربري در اراضي کشاورزي بايد بازار محصولات 
داخلي در اولويت قرار بگيرد و اين در حالي است که اگر 
کشاورز احساس کند محصولاتش داراي ارزش اقتصادي 
نيست، به دنبال فرصت هاي درآمدزايي مي رود. وي گفت: 
ماندن محصولات کشاورزي رروي دست کشاورز يکي 
از عوامل تغييرکاربري ها در عرصه کش��اورزي اس��ت و 
نبايد کاهش تعرفه هاي وارداتي محصولات کشاورزي به 

قيمت از دست رفتن بازار کشاورزي داخلي تمام شود.

کاهش تعرفه واردات، راهکار کوتاه مدت برای تنظيم بازار است
مش��اور انجمن خودروسازان ايران با اعلام اينکه الان 
مهمترين ش��رکت هاي خودروس��از که براي حضور در 
ايران برنامه ريزي کرده اند همان فرانس��وي ها هستند، 
گفت: روند مذاکرات به جز با ش��رکت هاي فرانس��وي 
که سال هاي طولاني در کشورمان بوده اند، کند پيش 
مي رود. به گزارش اتاق تهران، داود ميرخاني رش��تي 
گفت: صنعت خودروي ايران سال بسيار خوبي را پشت 
س��رمي گذارد و پيش بيني مي کند باتوجه به ش��رايط 
کنوني چش��م انداز روش��ني در انتظار صنعت خودروي 
کشورمان براي سال آينده وجود دارد. وي گفت:: صنعت 
خودرو سال جاري توليد را ۳0 تا 40 درصد نسبت به سال 
گذشته افزايش دارد. اين کارشناس خودرو ادامه داد: از 
سال آينده بخش مهمي از محصولاتي که قراردادهاي 
توليد آن با ش��رکت پژو بس��ته ش��ده وارد بازار مي شود، 
همچنين اميدواريم تا پايان سال قرارداد رنو نيز به ثمر 
بنش��يند و از اواخر س��ال آينده يا اوايل س��ال بعد از آن 

شاهد ورود محصولات رنو نيز به بازار باشيم. ميرخاني در 
پايان خاطرنشان کرد: الان مهمترين خودروسازاني که 
براي حضور در ايران برنامه ريزي کرده اند فرانسوي ها 
هستند. مسئولان وزارت صنعت شرط ورود شرکت هاي 
خودروس��از به ايران را س��رمايه گذاري قرار داده اند و 
شرکت هاي خارجي با دريافت تضمين ها و سود مطمئن 
حاضر به سرمايه گذاري در اين شرايط هستند و همين 

روند مذاکرات را کند کرده است.

فرانسه تا اطلاع ثانوي تنها خودروساز مطرح خارجي در ايران

بررسيکارنامهعملکردوارداتدر12سالگذشته

سرانهخودرودرایران۴برابرآفریقاویکسوماروپا

بررسي کارنامه عملکرد دولت در 12 سال گذشته نشان مي دهد 
رکورد واردات کالا به ايران در س��ال 1۳8۹ شکس��ته اس��ت. 
بررس��ي ها نش��ان مي دهد بالاترين حجم واردات کالا به ايران 
در فاصله س��ال هاي 1۳87 تا 12۹1 رخ داده اس��ت . ايران در 
اين سال ها درآمد ارزي قابل توجهي را از فروش نفت به دست 
آورده است اما اين درآمد به رشد بي رويه واردات کالا به کشور 
انجاميده و نتوانسته است به تقويت بنيان هاي اقتصادي ايران 
منجر ش��ود. به گزارش خبرآنلاين، بررس��ي ها نش��ان مي دهد 
ميزان واردات کالا به ايران در اولين س��ال فعاليت دولت نهم 
برابر با ۳۹ ميليارد دلار بوده اس��ت. اين در حالي اس��ت که رقم 
واردات در آخرين سال فعاليت دولت نهم با رشدي برابر با 4۳ 

درصد به 56 ميليارد دلار رسيد.
 ميران واردات کالا به ايران در اولين س��ال فعاليت دولت نهم 

يعني در سال 1۳88 برابر با 55.2 ميليارد دلار بود . اين رقم در 
سال 1۳8۹ به 64 ميليارد دلار و در سال 1۳۹0 به 62 ميليارد 
دلار افزايش يافت. در سال 1۳۹1 ، اخرين سال فعاليت دولت 
پيشين ، پس از تشديد تحريم ها ، حجم واردات کالا به کشور 
تح��ت تاثي��ر تحريم ه��اي بانکي ، بيم��ه اي و همچنين بنادر و 
حمل و نقل و ... به 5۳ ميليارد دلار کاهش يافت. در سال هاي 
فعاليت دولت پيش��ين بس��ياري از کارشناسان نسبت به تبعات 
منفي رش��د بالاي واردات به کش��ور هش��دار داده بودند اما اين 

مهم از سوي مقامات وقت چندان جدي گرفته نشد.
 پايين ترين ميزان واردات در 12 س��ال اخير به س��ال 1۳84 و 
سال جاري يعني سال 1۳۹5 تعلق دارد . در سال 1۳84برابر با 
۳۹ ميليارد دلار کالا وارد ايران ش��د و در س��ال 1۳۹5 نيز طبق 
آمار يازده ماهه در حدود ۳8 ميليارد دلار کالا وارد کشور شده 

اس��ت. بررس��ي روند واردات کالا به ايران نش��ان مي دهد روند 
واردات کالا به ايران در اغلب س��ال ها افزايش��ي بوده و تنها در 
دوره هاي معدودي حجم واردات با کاهش روبرو شده است. پس 
از تشديد تحريم ها واردات کالا به ايران روندي کاهشي را طي 
کرد و همين مساله سبب شد واردات کالا در اولين سال اجراي 
برنامه تشديد تحريم ها ۹ ميليارد دلار کاهش يابد. دولت يازدهم 
تلاش کرده اس��ت از افزايش بي ضابطه واردات کالا پيگيري 
کند . در س��ال هاي فعاليت دولت يازدهم به عکس س��ال هاي 
تصدي دولت نهم و دهم حجم واردات کالا به کش��ور کاهش 
يافته اس��ت. به عبارت ديگر ميزان واردات کالا در اولين س��ال 
فعاليت دولت يازدهم ، 4۹ ميليارد دلار کالا راهي ايران ش��ده 
است اما رقم واردات در سال گذشته و سال جاري به حدود 40 
ميليارد دلار محدود ش��ده اس��ت. رشد مهار گسيخته واردات به 

اغلب کشورهاي نفتي مي تواند زمينه هاي بروز بيماري هلندي 
را تشديد نمايد چرا که در دوره هاي رشد درآمد نفتي ، واردات 
افزايش يافته و در دوره هاي کاهش قيمت نفت، ميزان واردات 
کاه��ش مي ياب��د که اين ام��ر خود اثرات تورمي بر اقتصاد به جا 
مي گذارد. کاهش واردات به ايران در ش��رايطي رخ داده اس��ت 
که تورم در همين دوره زماني ، يعني فاصله س��ال هاي 1۳۹2 

تا پايان 1۳۹5 مهار شده است.

انجمن بين المللي س��ازندگان وس��ايل نقليه موتوري از تردد 1۳ 
ميليون و ۳60 هزار خودرو در ايران خبر داد و برخورداري ايراني ها 
از خودروهاي شخصي و تجاري را 4 برابر آفريقايي ها و حدود يک 
سوم اروپايي ها اعلام کرد.  به گزارش فارس، انجمن بين المللي 
س��ازندگان وس��ايل نقليه موتوري با بررسي آمار مربوط به سرانه 
خودرو در 141 کشور جهان که بر پايه امار سال 2014 تهيه شده 
است تعداد خودروهاي شخصي و تجاري موجود در ايران را 1۳ 
ميليون و ۳60 هزار دس��تگاه اعلام کرد. 11 ميليون و ۹80 هزار 

دستگاه از اين رقم مربوط به خودروهاي شخصي و يک ميليون 
و ۳80 هزار دستگاه مربوط به خودروهاي تجاري موجود در ايران 
بوده اس��ت. براس��اس اين گزارش ايران از نظر س��رانه خودرو در 
جهان رتبه 78 را به خود اختصاص داده و به عبارتي 62 کش��ور 
در جهان س��رانه خودروي کمتري نس��بت به ايران دارند و سرانه 
خودرو در مولداوي نيز با ايران برابر است. به ازاي هر 1000 نفر 

170 خودرو در ايران وجود دارد. اين رقم کمتر از متوسط جهاني 
است. سرانه خودرو در جهان 180 دستگاه به ازاي هر 1000 نفر 
برآورد شده است. متوسط سرانه خودرو در اروپا و روسيه و ترکيه 
227 دستگاه و اتحاديه اروپا 56۹ دستگاه، آسيا به استثناي غرب 
آسيا و ژاپن و کره جنوبي 7۹ دستگاه و آفريقا 44 دستگاه به ازاي 
هر 1000 نفر ذکر شده است. بر اين اساس سرانه خودرو در ايران 

تقريبا ۳.8 برابر آفريقا و تقريبا يک س��وم اروپا برآورد ش��ده است. 
بالاترين سرانه خودرو در جهان به کشور ايسلند اختصاص دارد. 
به ازاي هر 1000 نفر 860 دس��تگاه خودرو در اين کش��ور وجود 
دارد. سرانه خودرو به ازاي هر 1000 نفر براي برخي کشورهاي 
ديگر در جهان به اين شرح اعلام شده است: آلمان 578 دستگاه، 
انگليس 575 دستگاه، ترکيه 18۹ دستگاه، کانادا 644 دستگاه، 
افغانس��تان 4۹ دس��تگاه، هند 22 دستگاه، عراق 104 دستگاه، و 

عربستان 212 دستگاه.

روز گذشته قرارداد سرمايه گذاري معدن سرب و روي مهدي آباد براي سپردن ۲۵ ساله معدن به يک کنسرسيوم 
بخش خصوصي با حضور وزير صنعت به امضا رسيد. محمدرضا نعمت زاده وزير صنعت در مراسم امضاء قرارداد 
سرمايه گذاري معدن و کارخانجات سرب و روي مهدي آباد، اظهار داشت: کار اين معدن به يک سرمايه گذار خارجي 
واگذار شده که آن هم کار را به سرمايه گذار خارجي ديگر سپرده بود و در نهايت احساس کرديم که هماهنگي لازم 
براي اجراي پروژه وجود ندارد. وي با بيان اينکه کار معدن سرب و روي مهد ي آباد سال ها متوقف بود،  گفت: اين 
معدن مي تواند 4 درصد روي جهان را توليد کند که براي فعال شدن آن مزايده اي برگزار شد و کنسرسيوم هاي 
داخلي و خارجي شرکت کردند. وي تصريح کرد: آخرين جلسه مربوط به اين مسئله پنجشنبه هفته گذشته برگزار 
ش�د و مقرر ش�د قراردادي براي مدت ۲۵ س�ال با يک کنسرس�يوم منعقد ش�ود که البته اين مدت نيز قابل تمديد 
خواهد بود. نعمت زاده ادامه داد: مدت زمان اجراي اين پروژه 4 سال پيش بيني شده ولي ما خواسته ايم که زودتر 
از اين مدت، کارخانه را به بهره برداري برسانند و قول داديم که پاداش تسريع نيز به اين مسئله اختصاص دهيم. 

به گفته وي، سرمايه گذاران قبلي، کار را زخمي کرده بودند و نتوانستند کارها را پيش ببرند.

معدنسربورويمهديآباد2۵سالهواگذارشد


